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Wójt Gminy Chodzież 
Kamila Szejner

Przewodnicząca Rady Gminy 
Ewa Śliwińska

Składamy Państwu najserdeczniejsze życzenia 
z okazji Świąt Wielkanocnych. 

Życzymy wszystkim, aby Święta Wielkanocne 
przyniosły radość i wzajemną życzliwość.

Niech Zmartwychwstały Chrystus, 
który niesie odrodzenie i nadzieję, 

napełni Nas pokojem i wiarą, 
niech da siłę w pokonywaniu trudności 

i pozwoli z ufnością patrzeć w przyszłość.
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RATAJE
Enea Operator zmodernizowała 
sąsiadujący z Ratajami Głów-
ny Punkt Zasilania energią dla 
Chodzieży i powiatu. Uroczyste 
uruchomienie inwestycji miało 
miejsce w poniedziałek 20 lutego 
w obecności wielu gości, wśród 
nich wójta Gminy Chodzież Ka-
mili Szejner. Nowy 
GPZ znacząco popra-
wi bezpieczeństwo 
energetyczne całego 
regionu. Umożliwi nie 
tylko przyłączenie do 
sieci kolejnych pod-
miotów, ale zapewni 
też lepszą ciągłość 
dostaw energii. War-
tość tej strategicznej 

dla rejonu inwestycji wyniosła 
blisko 17 mln zł. Przebudowa 
stacji elektroenergetycznej Cho-
dzież została dofinansowana z 
funduszy europejskich. Obok sze-
fów Enei w załączeniu i otwarciu 
nowej inwestycji wziął udział wi-
ceminister Rozwoju i Technologii 
Grzegorz Piechowiak.

aktualne

Wszystkiego świątecznego! DLA WAS I O WAS…

Energia potrzebna jak nigdy
KRÓTKO I NA TEMAT

Drugie życie książek
SOCIUS
W dniach 21 luty - 8 marca Sto-
warzyszenie SOCIUS zorganizo-
wało zbiórkę książek dołącza-
jąc się do akcji “Żyjące książki”. 
W jej ramach Fundacja Ekolo-
giczna ARKA zdobywa środki 
na pomoc bezdomnym zwierzę-
tom i promuje ideę „zero wa-
ste”. W jaki sposób? To 
proste! Książki sprzeda-
wane są na organizowa-
nych cyklicznie kierma-
szach charytatywnych. 
Za zebrane w ten sposób 
pieniądze Fundacja po-
maga zwierzętom. Każ-
da książka to 1 kilogram 
warzyw dla koni i in-

nych zwierząt ze schronisk. Ale 
to nie wszystko, bo wykorzystu-
jąc używane książki, daje się im 
drugie życie i promuje ideę zero 
waste! Do akcji przyłączyło się 
bardzo dużo osób dzięki czemu 
zebrano aż 246 książek o łącznej 
wadze około 93 kg. SOCIUS dzię-
kuje za wsparcie.

Pochwały dla strażaków
PSP CHODZIEŻ
W siedzibie Komendy Powiato-
wej Państwowej Straży Pożarnej 
w Chodzieży podsumowano dzia-
łalność w 2022 roku oraz omó-
wiono kontakty z samorządami 
i organizacjami współpracujący-
mi. Jak się okazało w roku popan-
demicznym na drogach powiatu, 
gminy, nie zabrakło dra-
matycznych zdarzeń, po-
żarów i zmagań z następ-
stwami działań sił natury. 
Tradycyjna, roczna narada 
miała miejsce w ostatni 
piątek 17 lutego. Obok 
miejscowych strażaków 
wzięło udział wielu gości, 

w tym Ewa Kubiś zastępca wójta 
Gminy Chodzież. Pełniący rolę go-
spodarza Komendant Powiatowy 
PSP w Chodzieży mł. bryg. Adam 
Grunwald powitał m. in. bryg. 
Roberta Natunewicza - zastęp-
cę Wielkopolskiego Komendan-
ta Wojewódzkiego Państwowej 
Straży Pożarnej w Poznaniu.

Gdzie jest misiek?
ZACHARZYN
W piątek  24 marca klasy I-III 
z Zespołu Szkolno-Przed-
szkolnego w Stróżewie wraz 
ze swoimi nauczycielami po-
jechały do Zacharzyna gdzie 
odbyła się Wiosenna Gra Tere-
nowa pt. „Znajdź misia”.  Była to 
już druga tego typu edycja gry, 
która polega na space-
rze przez miejscowości 
Zacharzyn i Wymysław 
by odnaleźć jak najwię-
cej pluszowych misiów 
oraz innych zabawek 
siedzących w oknach 
domów. Każda grupa 
musiała odnaleźć we-

dług wskazówek imię misia 
a następnie wpisać je do kart. 
Jak widać, podczas gry ucznio-
wie bardzo dobrze się bawili 
i z przyjemnością rozwiązywali 
zagadki o misiach. Wydarzenie 
zostało zorganizowane przez 
Stowarzyszenie SOCIUS.

Nietrudno zauważyć, 
że bieżące wydanie 
naszej gazety jest w 

dużej części poświęcone 
piękniejszej części mieszkańców gminy. 
Pretekstem do tego było marcowe święto, 
a po części zbliżająca się Wielkanoc, której 
bohaterami w sensie spraw przyziemnych 
na pewno nie są panowie. Wydaje się, że z 
natury kobiety potrafią się nawzajem wspi-
erać, a jako, że na poziomie gminy kierują też 
jej biegiem, trudno żebym przy takiej okaz-
ji nie chciała im podziękować i zwyczajnie 
pochwalić. W ostatnich tygodniach byłam 
chyba na kilkunastu spotkaniach, których 
pretekstem był 8 marca. Energia i praca jaka 

została włożona w przygotowanie spotkań 
godna jest najwyższej pochwały. Szczególnie 
zapadło mi w pamięć spotkanie w Słomkach 
pn. „Wysokie obcasy” z kabaretowym disco z 
second handu oraz znakomicie zaplanowana 
przez panią Dorotę Klepacką impreza z „ud-
ziałem” gwiazd w klubie seniora w Milczu. 
 Drogie panie, wasza inwencja i po-
mysłowość nie zna granic i każde ze spotkań 
zaskakiwało oryginalną koncepcją i elemen-
tem niespodzianki. Obok disco w ciuchladii i 
gwiazd PRL-u w Milczu, był to choćby występ 
teatru prawdziwego w Ratajach, pokazy up-
iększające w Podaninie, szkolne prezentacje 
w Zacharzynie i Strzelcach, przewrotna bajka 
o czerwonym kapturku wystawiona w Stróże-

wicach, a także coraz lepsze występy naszych 
zespołów śpiewaczych prowadzone przez 
pana Marka Frąckowiaka, których podstawą 
są panie z KGW. Tych zresztą też przybywa, 
w ostatnich paru miesiącach powstały dwa 
kolejne koła - w Podaninie i Stróżewicach. 
Co rusz z jakąś nową inicjatywą i pomysłem 
wychodzą członkinie SOCIUSA wspomagane 
przez nasze sołtyski i mniej licznych, ale jed-
nak - panów. Nie sposób już to wszystko og-
arnąć, po pandemii jakby ludzie chcieli zre-
kompensować sobie te 2 lata niemocy i życie 
społeczno-kulturalne nabrało u nas niespo-
tykanego wcześniej rozpędu. Brawo! Ale 
zbliża się Wielkanoc - to może dobry moment 
by na chwilę zwolnić, odpocząć, wyciszyć się, 
czego sobie oraz wszystkim mieszkańcom 
gminy życzę. Wesołego Alleluja.

Kamila Szejner
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Aktywnie działające Koła Go-
spodyń Wiejskich mają w gminie 
szczęście do przewodniczących. 
To dzięki ich inwencji i energii 
nasze gminne KGW cieszą się 
dokonaniami i sukcesami doce-
nianymi także poza granicami 
gminy. Proszę przybliżyć swo-
ją postać naszym czytelnikom 
i przypomnieć w skrócie histo-
rię waszego koła. 
 - KGW w Strzelcach rozpoczęło 
działalność w maju w 2019 roku 
i liczy obecnie 23 członków - 22 
panie i jednego pana. Choć pracu-
ję zawodowo, a także mam sporo 
innych obowiązków udało mi się 
zdobyć zaufanie mieszkańców wsi 
i od początku pełnię funkcję prze-
wodniczącej koła. Chętnie spoty-
kamy się z koleżankami na zebra-
niach, podczas których dzielimy 
się swoimi umiejętnościami i gdzie 
rodzą się nowe pomysły. Nasze pa-
nie zawsze gotowe są współpracy, 
mają wiele ukrytych talentów i nie 
tylko aktywnie uczestniczą w życiu 
koła, ale czynnie wspomagaja mnie 
w realizacji pomysłów. Sama je-
stem osobą kreatywną, lubię inspi-
rować koleżanki do różnych dzia-
łań, a moje pomysły i umiejętności 
wykorzystujemy podczas różnych 
imprez festynów oraz dożynek.
Każde z kół działających na tere-
nie gminy w czymś się specjali-
zuje, jest w czymś dobre. Czym 
zasłynęły (lub zasłyną) KGW 
Strzelce? Proszę zareklamować 
Waszą działalność.

 - Od powstania koła specjali-
zujemy się w wystawach dożyn-
kowych oraz w tworzeniu dożyn-
kowych wieńców. Równie znani 
jesteśmy z bardzo smacznych po-
traw, które szybko znikają ze sto-
łów i nigdy nie dotrwały do końca 
imprez w których uczestniczymy. 
KGW ze Strzelec zasłynęło w sierp-
niu 2022 roku w konkursie 7 edycji 
Bitwy Regionów w Damasławku, 
gdzie głównym zadaniem był po-
mysł na “Danie naszego regionu”. 
Nasze panie zaproponowały pyrę 
z gzikiem i kompot z czerwonej po-
rzeczki. W eliminacjach powiato-
wych zajęliśmy drugie miejsce oraz 
zdobyliśmy nagrodę pieniężną.
Swego czasu przedstawiliśmy 
w naszej gazecie pani działalność 
gospodarczą, którą prowadzicie 
wspólnie z mężem. Pszczelar-
stwo to szczególna pasja. Wiem 
ze w sklepach wasze wyroby są 
poszukiwane przez amatorów 
miodu. Ten sukces okupiony jest 
chyba ciężką pracą.
 - Tak, pszczoły to moja wielka 
pasja. Lubię te małe sprytne i mą-
dre owady, lubię je obserwować 
i podziwiać ich pracę. Dodam, że 
w tej profesji najważniejsza jest 
praktyka, a to wymaga dużo uwa-
gi, czasu i cierpliwości. Nasza ro-
dzinna pasieka jest całkowicie 
ekologiczna. Pozyskujemy pięć ga-
tunków miodu: miód rzepakowy, 
wielokwiatowy, akacjowy, lipowy, 
gryczany, pyłek kwiatowy oraz 
propolis. W firmie zajmuję się mar-

ketingiem, reklamą i sprzedażą na-
szych produktów.
Od lat wieńce dożynkowe pani 
współautorstwa dostrzegane są 
przez dożynkowe gremia jury 
i nagradzane. Proszę przypo-
mnieć jak to się zaczęło i skąd 
czerpie Pani pomysły?
 - Tworzeniem wieńców za-
częło się 8 lat temu, kiedy po raz 
pierwszy zostałam członkiem 
Rady Sołeckiej. Jestem tradycjo-
nalistką dlatego specjalizuję się 
w wieńcach tradycyjnych. Choć to 
ciężka i czasochłonna praca, każdy 
wieniec zawsze robiony jest z ser-
cem. By osiągnąć perfekcję, co roku 
udoskonalamy techniki plecenia 
i stosujemy ekologiczne elementy. 
Pogłębiamy wiedzę na temat kolo-
rów i barw tradycyjnych wieńców. 
Przy tej pracy ważna jest cier-
pliwość oraz dokładność. Każda 
z pań dokłada swoje umiejętności 
do tego wspólnego dzieła, tak aby 
efekt końcowy był estetyczny oraz 
cieszył oko zwiedzających i oczy-
wiście jury. 
Pani zainteresowania są znacz-
nie szersze i obejmują wiele in-
nych dziedzin szeroko pojętego 
rękodzieła, takich jak szydełko-
wanie, krawiectwo, florystyka. 
Czy w rodzinie więcej jest takich 
talentów?
 - Moje wszystkie zaintereso-
wania związane z rękodzielnic-
twem mają charakter zręcznościo-
wy i gdzieś tam łączą się ze sobą. 
W mojej rodzinie inspiracją do 

tworzenia „czegoś z niczego” była 
moja mama, która kiedy byłam 
mała szydełkowała dla mnie rę-
kawiczki i szaliki. To ona dała mi 
pierwszy impuls i chyba wtedy po-
łknęłam tego bakcyla. Nieocenio-
nym talentem w rodzinie okazał się 
mój mąż, który wspiera mnie we 
wszelkich działaniach. To on jest 
głównym wykonawcą wieńców 
dożynkowych oraz innych ozdób, 
bez których te działa nie cieszyły 
by tak oka zwiedzających.
Wasze KGW szczególną aktyw-
ność wykazuje w okresie świąt 
Bożonarodzeniowych i na Wiel-
kanoc. Proszę zdradzić, co przy-
gotowujecie na zbliżające się 
święta? 
 - Okresy świąteczne to cudow-
ny, wspaniały czas kiedy spotyka-
my się we wspólnym gronie. To 
okres wspólnego tworzenia ozdób 
świątecznych, oraz wspólnego 
gotowania potraw na świąteczny 
stół. W okresie bożonarodzenio-
wym spotykamy się na wspólne 
kolędowanie i z naszymi seniora-
mi, aby podzielić się z nimi opłat-
kiem. Ale przed nami Wielkanoc, 
na którą również tworzymy ozdo-
by, aby zdobiły nasze stoły podczas 
świątecznych śniadań. Jeszcze nie 
do końca mamy wszystko omówio-
ne z całym gronem KGW dlatego 
nie będę zdradzać szczegółów. Na 
pewno będzie wiosennie i koloro-
wo…
 Dziękuję za rozmowę

Rozmowa z Elżbietą Kermes - aktywną mieszkanką 
wsi Strzelce, przewodniczącą Koła Gospodyń Wiejskich, 

członkiem Rady Sołeckiej, specjalistką 
od układania kwiatów i tworzenia wieńców dożynkowych

ROZMOWA NA CZASIE

Nasze panie 
mają wiele 

ukrytych talentów…
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Spotkanie rozpoczęło się od 
słynnej już, płomiennej prze-
mowy Ignacego Jana Paderew-

skiego, którą do poznaniaków wy-
głosił w przededniu wybuchu Po-
wstania Wielkopolskiego, w postać 
którego idealnie wcielił się prowa-
dzący.  - „Co się w tej chwili w duszy 
mojej dzieje, każdy z was odgadnie. 
Po tym, co przed chwilą przeżyłem, 
słowo na ustach zamiera.” Dziś po 
ponad 104 latach od tamtych wy-
darzeń, spotykamy się na uroczy-
stości, która jest dowodem naszego 
lokalnego uznania dla Powstańców 
Wielkopolskich…

Po powitaniu i przedstawieniu 
gospodarza wieczoru, wójta gmi-
ny Chodzież Kamili Szejner pieśń 
powstańczą - Marsyliankę Wielko-
polską z towarzyszeniem Orkiestry 
Chodzieskiego Domu Kultury wy-
konał prowadzący gminne zespoły 
wokalne - Marek Frąckowiak. Na-

stępnie uczestnikom przedstawio-
na została idea i zasady konkursu. 
Podkreślono także udział i zaan-
gażowanie Marka Fifera - prezesa 
Towarzystwa Pamięci Powstania 
Wielkopolskiego koło 
w Chodzieży - au-
tora pytań konkur-
sowych. Oklaskami 
powitano  wiceprze-
wodniczącego TPPW 
w Poznaniu Romana 
Grewlinga, który po-
prowadził pasjonują-
ce lekcje historii we 
wszystkich szkołach 
biorących udział 
w konkursie, a także 
Panią Dorotę Marci-
niak, która wspierała swą ogromną 
wiedzą uczestników konkursu. Do 
konkursu szkolnego przystąpiło 51 
uczniów z czterech szkół podstawo-
wych, zaś w etapie gminnym wzięło 

udział 12 uczniów 
- laureatów trzech 
pierwszych miejsc. 
Wypada dodać, 
iż obok nauczy-
cieli i dyrektorów 
szkół w organizacji 
konkursu bardzo 
pomocne okazały 
się panie Ewa Ku-
biś oraz Dominika 
Gruszczyńska.  

Przyszedł czas na nagrodzenie 
zwycięzców etapu szkolnego oraz 
gminnego. Nagrody – smartfony, 
tablety, słuchawki, smartwatche 
i mobilne głośniki, które wrę-

czyła wójt gminy Kamila Szejner, 
otrzymali: laureaci etapu szkolne-
go:  I miejsce : Aleksandra Żurek 
i Zofia Nowaczewska, II miejsce: 
Anastazja Buchowska i Wojciech 
Wiśniewski, III miejsce: Emilia 
Bruch i Zuzanna Maćkowiak, laure-
aci etapu gminnego: I miejsce: Ni-
kodem Kasperczak, Hanna Binkow-
ska, Krzysztof Sałata, II miejsce: 
Natan Michor, III miejsce: Gabriela 
Szrama i Jakub Wawrzyniak. 

- Nie było Polski, ale my byli-
śmy Polakami. Pozostały wartości 
i tradycje które przetrwały 123 lata 
w naszych wioskach i w naszych 
domach. Tam uczono nas jak kulty-
wować patriotyzm, naszą polskość, 

wiarę, zwyczaje. Powstańcom za-
wdzięczamy, że żyjemy dziś w wol-
nym kraju. Liczę że to wy, jako nasi 
następcy, lokalni patrioci przeka-
żecie to następnym pokoleniom… - 

skomentowała Kamila Szejner 
zwracając się do młodzieży. 

Ciekawy okazał się krót-
ki wykład dr. Marka Fifera 
- „Powstanie Wielkopolskie 
na Ziemi Chodzieskiej”, który 
lapidarnie streścił sytuację 
mocarstw po I wojnie świato-
wej i szansę jaka się pojawiła - 
dodajmy, wykorzystaną przez 
Polaków po  klęsce zaborców. 

Spotkanie podsumował 
koncert w wykonaniu Or-

kiestry Chodzieskiego Domu 
Kultury pod dyrekcją  Sławomira 
Czapli. Zabrzmiały wiązanki pieśni 
żołnierskich, ale także polskie hity 
w wykonaniu utalentowanej woka-
listki Oliwii Tomczyk (m. in. „Choć 
pomaluj mój świat”, „Rebeka”, „Dni 
których nie znamy”, „O mnie się nie 
martw”). Burzę oklasków zebrało 
brawurowe wykonanie wiązanki 
melodii z polskich seriali. Spotkanie 
zakończyło profesjonalne, porusza-
jące emocje wykonanie połączo-
nymi siłami trzech zespołów pod 
kierownictwem Marka Frąckowia-
ka - Echo Rataj, Rytm Nietuszkowa, 
Akord Strzelce - „Modlitwy o Pokój” 
oraz  „Póki Polska żyje w nas”.

warto przeczytać

W sobotę 28 stycznia do sali wiejskiej w Słomkach zjechali się przedstawiciele władz gminy, 
powiatu, organizacji pozarządowych i stowarzyszeń, laureaci konkursu wraz z rodzicami oraz 
zaproszeni mieszkańcy. W największej gminnej sali zasiadło blisko 180 przybyłych gości, którzy 

wraz z organizatorami upamiętnili 104 rocznicę zwycięskiego Powstania Wielkopolskiego.

SŁOMKI, GMINA CHODZIEŻ

Na szlaku chwały

Sala w Słomkach wypełniona była 
do ostatniego miejsca 

Uczniowie na szlaku chwały...

Gratulacje 
od władz gminy
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Panie potrafią 
Impreza na sto dwa!

SŁOMKI, STRZELCE

W sali w Słomkach, Rada Rodziców Szkoły Podstawowej w Strzelcach zorganizo-
wała spotkanie pod hasłem „Wysokie Obcasy”. Na sobotniej imprezie w dniu 

25 lutego bawiło się ok. 150 osób, w większości pań. Trzeba przyznać organizatorom 
inwencji i pomysłów wystarczyłoby na obdzielenie kilku kolejnych imprez.

Wśród gości obecna była 
wójt gminy Kamila 
Szejner, jej zastępczyni 

Ewa Kubiś, przewodnicząca Rady 
Ewa Śliwińska i dyr. SP w Strzel-
cach Elżbieta Grzelaczyk. W sali 
zgromadziły się panie  (i nieliczni 
panowie), reprezentujący wszyst-
kie sołectwa gminy. Niemal cały 

program wypełniły występy i pre-
zentacje, których wcześniej tutaj 
nie widziano. Prowadzący i debiu-
tujący w tej roli Marek Frąckowiak 
już na wstępie zapowiedział, że 
będzie jak u Hitchcocka - zacznie 
się od trzęsienia ziemi, a później 
napięcie będzie rosło. 
      Zanim sceną zawładnęli artyści 
gości powitała Anna Hajduk z Rady 
Rodziców SP w Strzelcach, która 
oddała głos wójt Kamili Szejner. 
- Praktycznie Dzień Kobiet u nas 
świętujemy codziennie. Dziś chce-
my celebrować go w wyjątkowy 
sposób. Życzę wszystkim paniom 
wielu pomysłów i siły… Żałuję tyl-
ko, że tak niewielu tu dzisiaj pa-
nów. Ale choć mało was, to myślę, 
że chociaż dobrej jakości - zakoń-
czyła zbierając burzę oklasków.
      Niewątpliwie atrakcją był po 
raz pierwszy prezentowany przy 
takiej okazji spektakl Teatru 44 

z Szamocina pt. „Pożądanie w cie-
niu pokrywki”, który w satyryczny 
i komediowy sposób nawiązywał 
do sprzedaży akwizycyjnej. W tej 
roli wystąpił gościnnie prowadzą-
cy na co dzień Teatr Próbownia, 
Piotr Mąka. Dalej było już bardziej 
muzycznie i tanecznie. Najpierw 
talentem błysnął uczeń III klasy 

SP w Strzelcach grający na klawi-
szach Nikodem Melnarowicz, po 
czym sceną i parkietem zawład-
nęła młoda para tancerzy z  MDK 
w Chodzieży brawurowo wykonu-
jąc układy taneczne standardowe 
i latynoamerykańskie. Dużą cha-

ryzmą mimo ukończonych dopie-
ro 13 lat zaimponował wokalista 
Nikodem Pajączek, którego inter-
pretacje przebojów Wodeckiego 
i Krawczyka tak się podobały, że 
przymuszony oklaskami kilka-
krotnie bisował. Swoje niemałe 
możliwości już w bardziej klasycz-
nym repertuarze zaprezentował 
też sam Marek Frąckowiak. 
      Jednak najlepszy kąsek i niespo-
dziankę przygotowała Rada Ro-
dziców na koniec imprezy. Spa-
rodiowana przez nich piosenka 
w stylu disco porwała uczest-
ników zabawy. Zgrabne układy 
choreograficzne,  second-hando-

wa scenografia, peruki i błyszczące 
kostiumy w wersji glamoure, tak 
się spodobały, że kabaretowy ze-
spół kilkakrotnie schodził ze sceny 
żegnany owacjami.
      Kolejne spotkanie „z pomysłem” 
za rok.

Gości powitała wójt gminy Kamila Szejner

Podziękowania dla organizatorów 

Disco na wesoło!

Selfie na pamiątkę….

Młodzi tancerze 
zaprezentowali 

niemałe umiejętności
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RATAJE, PIETRONKI

Drogie drogi będą tańsze 
Mamy dofinansowanie

Pietronki. Tutaj też powstanie nowa droga

Zanim o planach inwestycyj-
nych dotyczących drugiej 
edycji Polskiego Ładu, wy-

pada wspomnieć o tym co gminie 
udało się zamknąć. Każdy metr 
drogi poprawia sytuację komu-
nikacyjną naszych miast i wsi. 
I tak było w tym przypadku. Tu 
też w Ratajach na Osiedlu Klono-
wym, w skali gminy poprawie ule-
gły warunki komunikacji. Przy-
pomnijmy, inwestycja drogowa 
w ramach zadania pn. „Budowa 
drogi - Rataje Os. Klonowe, gm. 
Chodzież” zakończona została je-
sienią ubiegłego roku. 

Na Osiedlu tym poza drogą 
o szer. 6 m i dł. 202 m, o nawierzch-
ni z kostki betonowej, w tym 5 m 
zjazd na drogę wojewódzką, wy-
konano także kanalizację deszczo-
wą, oświetlenie drogowe, chodnik, 
przejście dla pieszych oraz oznako-
wanie drogowe. Zadanie wsparte 
zostało pomocą finansową z Rzą-
dowego Funduszu Rozwoju Dróg 
w wysokości 468 727,00 zł.
  

Rządowy Fundusz Polski 
Ład: Program Inwestycji 

Strategicznych
Rozpoczęły się postępowa-

nia dot. wyboru wykonawców dla 

w tym droga ze Strzelec do Mi-
rowa 954 m, z Konstantynowa 
(Mirowa) do Pietronek 3040 m 
i droga w Ratajach Os. Zielone 
Wzgórze 363 m. Poza pracami 
dotyczącymi nawierzchni, przy 
każdej drodze wybudowany 
zostanie kanał technologiczny 
dla sieci przewodowych ope-
ratorów telekomunikacyjnych. 
W przypadku Os. Zielone Wzgó-
rze w Ratajach, przewiduje się 
również: oświetlenie drogowe, 
kanalizację deszczową, chodnik, 
przejścia dla pieszych, oznako-
wanie pionowe i poziome. 
 Z pewnością inwestycje te 
będą miały odzwierciedlenie 
w poprawieniu stanu i układu 
komunikacyjnego na obszarze 
gminy Chodzież. Wpłyną tak-
że na zwiększenie dostępności 
i atrakcyjności inwestycyjnej 
przyległych terenów. Długofa-
lową korzyścią będzie istotne 
ograniczenie środków finanso-
wych przekazywanych corocznie 
z budżetu gminy na bieżące re-
monty i utrzymanie drogi.
 

3-ch zadań, które uzyskały wstępne 
promesy na wsparcie finansowe 
z Rządowego Funduszu Polski Ład: 
Program Inwestycji, w ramach edy-
cji nr 2/2021.

Zadania te dotyczą wybranych 
odcinków dróg w miejscowości Ra-
taje, Strzelce i Pietronki. Realizo-
wane będą pod nazwą: 
 - Budowa drogi - Rataje Os. Zie-
lone Wzgórze
 - Budowa drogi - Strzelce gm. 
Chodzież 

 - Budowa drogi relacji Konstan-
tynowo - Pietronki

To ostatni rok, w którym użyt-
kownicy tych dróg będą borykać 
się z utrudnieniami spowodowa-
nymi złym stanem technicznym na-
wierzchni (nierównościami i dziu-
rami). 
 Łączna długość dróg przewi-
dzianych do realizacji w ramach 
edycji nr 2/2021 wynosi 4357 m, 

Rataje os. Zielone Wzgórze. Wkrótce to się zmieni

Jedne zadania są finalizowane, inne czekają 
na rozpoczęcie. Ale żeby je rozpocząć trzeba najpierw 

powierzyć roboty rzetelnym wykonawcom. 
Najważniejsze, że Gmina w ramach Polskiego Ładu 

uzyskała przyrzeczenie wsparcia 
na kolejne trzy odcinki dróg… 

Rataje Osiedle Klonowe - ta droga już służy mieszkańcom
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STRZELCE

Żółwik z robotem? Czemu nie…

Ekspozycje i sprzęt cyber wy-
eksponowano w hali gim-
nastycznej szkoły. Już na 

wstępie dzieci wita humanoidalny 
robot Peper, który nie tylko reagu-
je na wspólne gesty, ale pozwala na 
nawiązanie kontaktu werbalnego. 

Takich nowinek technologicznych 
i elektronicznych gadżetów jest tu 
znacznie więcej. 
 Mobilne Centrum Edukacji „Tu-
rystyczna Szkoła” to wielopoziomo-
wy projekt edukacyjny skierowany 
do uczniów oraz nauczycieli mający 

zmobilizować ich do 
zwiedzania i podró-
żowania po Polsce. To 
takie dwa w jednym…. 
Nowoczesna multime-
dialna przestrzeń łączy 
tradycyjne narzędzia 
edukacji z interaktyw-
nymi formami komu-
nikacji i angażującą 
zabawą. Inaczej mó-
wiąc świat wirtualny 
TS „proponuje” wiele 
ciekawych podróży 

i zachęca do poznawania 
najciekawszych zakąt-
ków kraju. „Turystyczna 
Szkoła” jest działaniem 
realizowanym przez Pol-
ską Organizację Tury-
styczną we współpracy 
z Ministerstwem Rozwo-
ju i Technologii oraz Mini-
sterstwem Edukacji i Na-
uki, przy udziale lokalnych i regio-
nalnych organizacji turystycznych.
 Jak tłumaczyła Elżbieta Grze-
laczyk dyr. SP w Strzelcach dzia-
łania Mobilnego Centrum Eduka-
cji dopasowano do dwóch grup 
wiekowych: dzieci z klas I-III oraz 
uczniów klas IV-VIII. Cała prze-
strzeń została podzielona na kilka 
czytelnych i różniących się od sie-
bie stref. Opiekujący się całością 
Karol Arkusz zachęcał uczniów do 
skorzystania z takich atrakcji jak 
m. in. wirtualna wycieczka rowero-
wa, koło fortuny, wirtualna podróż, 
zadbaj o swoje bezpieczeństwo, 
strefa real, strefa rywalizacji 
Puzzle, interaktywna podłoga, 
dotykowe stoły. Dostępne były 
także specjalne aplikacje.   
      W ostatni piątek 10 marca 
goszczące w szkole w Strzel-
cach Mobilne Centrum zwiedził 
wiceminister rozwoju i technolo-
gii Grzegorz Piechowiak, w towa-

rzystwie wicestarosty Mariusza 
Witczuka oraz wójt gminy Cho-
dzież, Kamili Szejner. Wiceminister 
osobiście zmierzył się z wirtualną 
przestrzenią podczas podróży ro-
werem. - Bawcie się dobrze, a przy 
tym uczcie i edukujcie się - mówił 
do uczniów. - To znak czasu, że łą-
cząc zabawę z nauką można korzy-
stać z tak atrakcyjnych narzędzi. 
Korzystajmy z nich nie zapominając 
o świecie realnym… 

Poznajcie Pepera…

Żółwik z Peperem

Uczniowie, samorządowcy i wiceminister

Witajcie w Gminie Chodzież

Minister na wirtualnej wycieczce

Staraniem władz gminy i szkoły do SP w Strzelcach zawitało Mobilne Centrum 
Edukacji „Turystyczna Szkoła”. Interaktywne atrakcje zachęciły do przyjazdu 
szkoły z terenu gminy oraz z powiatów ościennych. W piątek 10 marca MCE 

odwiedzili wiceminister Rozwoju i Technologii Grzegorz Piechowiak w towarzystwie 
wicestarosty Mariusza Witczuka oraz wójt gminy Chodzież - Kamili Szejner. 
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Przynajmniej część z nas to pamięta. 8 marca, przerwa w pracy - do stojących 
w rządku kobiet, z pewną nieśmiałością podchodzi kierownik, może dyrektor zakładu. 

Wręcza goździki, czasem rajstopy, na koniec obowiązkowe buzi w dłoń i… 
do pracy. Gdzieniegdzie była jeszcze kawa i pączki. 

Dziś atrakcji jest znacznie więcej. 

Podanin KGW 
- gratulacje paniom 
złożyła wójt gminy 

Kamila Szejner

Po latach lekkiego zapomnie-
nia od dobrych kilkunastu lat 
święto odrodziło się z dawną 

mocą. Z tym, że to teraz panie wzi-
ęły sprawy w swoje ręce i kreują 
Dzień Kobiet według własnych up-
odobań i potrzeb. Przynajmniej tak 
jest w gminie Chodzież. 
 Jak to drzewiej bywało? Ci na-
jmłodsi lubią dzielić życie na to 
dzisiejsze i sprzed pandemii. Se-
niorzy i d o j r z a l s i 

wiekiem i przyjmują inną cezurę 
- życie w PRL i teraz, w wolnej 
Polsce. 40 lat temu łatwo nie było. 
Życie toczyło się bez większych 
wyzwań w siermiężnej, czasem 
dość ponurej rzeczywistości. 
Z kilkoma wyjątkami. Władze 
próbowały ograniczyć oddziały-
wanie świąt kościelnych forsu-
jąc laickie świętowanie w duchu 
socjalistycznym. Obok 22 lipca i 1 
maja pierwszorzędnego znaczenia 
nabierał właśnie sympatyczny 
skądinąd 8 marca - Dzień Kobiet. 
Cofnijmy się w czasie…
 Ewa Kozera - Strzelce. - Pra-

cowałam w tych czasach w Gmin-
nej Spółdzielni w sąsiedztwie 
naszej gminy. Pamiętam jak 
dziś, 8 marca wszystkie panie, 
czyli administracja i handel 
były zapraszane do restauracji 
„Pod Kaczorkiem”. Prezesi oso-

biście przyjeżdżali z życzeniami. 
I rzeczywiście każda z pań ob-

darowana została goździk-
iem oraz rajstopami. Potem 
był wspólny poczęstunek, 
kawa i ciasto. Prawie żadna nie 
miała wówczas samochodu, więc 
kierownictwo tarpanem odwoziło 
nas do domów. To był miły gest 
z ich strony bo zdarzało się nam 
wówczas zasiedzieć… Czasem 
kontynuowaliśmy spotkanie 
w bardziej kameralnym gronie 
- już w domu z sąsiadkami lub 
rodziną. Tego dnia wszystkie mie-
jscowe kluby rolnika były pełne.
 Jak jest dzisiaj? W Ratajach 
panie jak zwykle zorganizowały 
spotkanie w swoim stylu uatrak-
cyjniając wieczór w charaktery-
styczny dla siebie sposób. Gości 
powitała sołtys Rataj Teresa Soch, 
która oddała głos zastępcy wójta 
gminy Chodzież Ewie Kubiś. Nie 
obyło się bez życzeń. Dużą atrakcją 
spotkania okazał się występ Teatru 
Prawdziwego. Spektakl dał wiele 

do myślenia - oto o względy kobi-
ety szukającej męża, zabiega kilku 
panów reprezentujących różne 
typy mężczyzn - włoskiego bawid-
amka, drobnego pijaczka, gajowe-
go… Który z nich zdobył serce wy-
branki? Kolejną atrakcją był występ 
miejscowego zespołu śpiewaczego 
„Echo Rataj” pod kierownictwem 
prowadzącego Marka Frąckowia-
ka. Na bis nie obyło się bez wielk-
iego przeboju „Brunetki, blondyn-
ki”… Całość dopełniła prawdziwa 
uczta smaków - poczęstunek który 
można podsumować tylko jednym 
zdaniem - Niebo w gębie…
 Mieczysław Michalak - Mil-
cz. - W tamtych latach miesz-
kałem w powiecie sulechowskim. 
Chodziłem jeszcze wówczas do 
szkoły, ale święto wryło mi się 
w pamięć. Dla pani (wychowaw-
czyni) był zawsze kwiatek, a dla 

PRL, RATAJE, PODANIN

Być kobietą - wczoraj i dziś 
Marcowe impresje z przed miesiąca i  z przed  lat

Pani pozwoli…

Podanin KGW 
- panie pozwolą… 

Podanin KGW - panie najlepiej wiedzą 
jak zorganizować sobie Dzień kobiet 
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koleżanek ogólne życzenia, czasami 
nieco cichaczem też z kwiatkiem, 
składaliśmy życzenia naszym wy-
brankom. Uczęszczałem do techni-
kum kolejowego, dziewczyn było 
niewiele, a te nieliczne (w mojej 
klasie na 36 uczniów były tylko 
cztery), nie mogły narzekać na brak 
zainteresowania. Później kiedy 
w latach 80 poznałem przyszłą 
małżonkę zaczął obowiązywać 
pewien rytm, który trwa do dzisiaj. 
W 1986 roku przenieśliśmy się 
do Milcza. Kiedy zostałem sołty-
sem w 2007 roku zaczęliśmy orga-
nizować Dni kobiet z rozmachem 
godnym sprawy. W świętowan-
iu uczestniczyła większość pań 
z sołectwa. Były to biesiady, wy-
jazdy do kina, różnorodne spotka-
nia, ale zawsze z życzeniami i kwi-

atami. Ostatnimi laty trochę 
wyhamowała nas pan-

demia.
 W tym roku 
w Podaninie Dzień 
Kobiet zorganizowało 
nowopowstałe Koło 
Gospodyń Wiejskich. 
Zaproszone zostały 
wszystkie mieszkanki 
wsi, wójt Kamila Sze-

jner, sołtys Rafał Rycko 
i radny Tadeusz Śpiewak. 

Zaczęło się od wręczenia 
upominków stylizowanych 

kwiatków ze słodkim lizakiem 
przez jedynego męskiego człon-

ka KGW w towarzystwie 
sołtysa oraz radnego. Życze-

nia złożyły też przewod-
nicząca KGW Daria Przy-
bylska oraz wójt gminy. 
W trakcie poczęstunku 
wręczono upominek 
sołtysowi z okazji Dnia 
Sołtysa. Dalej zaczęły 

się atrakcje dla pań m.in. 
pokaz fryzjerski w wyko-

naniu Katarzyny Gapińskiej, 
właścicielki salonu fryzjer-

skiego KG STYL w Chodzieży. Po 
przeprowadzeniu szybkiego quizu 
na temat gwary poznańskiej kon-

sultantka firmy Mary Kay zaprezen-
towała linię kosmetyków napraw-
czych i inne zabiegi kosmetyczne. 
W trakcie prezentacji kosmetyków 
zostały rozlosowane upominki 
i usługi sponsorowane przez KGW, 
Salon kosmetyczny „Róża” oraz po-
zostałe firmy kosmetyczne i fryzjer-
ską. Wszystko w atmosferze muzyki 
i dobrego humoru. 
 Teresa Soch - Rataje. Mniej 
więcej cztery dekady temu pracow-

ałam w Toruniu, w Spółdzielni 
Mleczarskiej jako młoda labo-
rantka. Pamiętam że 8 marca 
prezes robił przerwę i wszyst-
kie 8 laborantek zapraszał do 
salki. Tam czekał już prezes, 
który najpierw złożył nam ży-
czenia a potem każdej osobno 

wręczał tradycyjny goździk. Ale 
nie tylko, dostałyśmy też małe 
mydełka - zielone jabłuszka, 
czekoladki i niewielkie nagrody 
pieniężne. Być może dlatego, 
że kierownikiem laboratori-
um była żona prezesa. Pamię-
tam, że po pracy szłyśmy tego 
dnia jeszcze do kina. A w domu 
czekały nas życzenia i drobne 
prezenty od taty i brata. Jest co 
wspominać.

Podanin KGW 
- panie wypięknione

Rataje KGW – z kim 
na zamążpójście?

Podanin KGW - oklaski, uśmiechy, gadżety

Rataje KGW - oklaski od władz gminy i radnych

Rataje KGW - „Echo Rataj” 
ciągle w formie

Podanin KGW 
-  radny Tadeusz Śpiewak 

z upominkami

PRL lata 60. 
– wspomnień czar. 

Nasze babcie, żony i matki

PRL pocz. lat 70 - bez goździków obyć się nie mogło
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OLEŚNICA

W dniu 21 marca Zespół 
Szkolno-Przedszkolny 
w Stróżewie obchodził 

„Pierwszy dzień Wiosny.” Z tej 
okazji szkołę zdominowała zieleń 
i kolory wiosny. Wszyscy spotka-

li się na apelu, na którym klasa 
pierwsza przywitała pozostałych 
uczniów piosenką. Następnie 
uczniowie klas I - VIII przeszli na 
boisko szkolne, gdzie czekały na 
nich - jak co roku kiełbaski z ogni-

Szkoła Podstawowa w Oleśnicy gościła międzynarodową grupę uczniów i nauczycieli 
z programu Erasmus + ”Empathy in cultural interaction”. 

Przez kilka dni w murach szkoły zrobiło się jakby weselej, kolorowo i nieco multikulti…

Święto Wiosny to tradycja lubiana zarówno przez dzieci, 
jak i nauczycieli. Akurat tego dnia aura nieco przychylniej 
potraktowała uczniów Zespołu Szkolno-Przedszkolnego 

w Stróżewie. Choć chmur nie brakowało, 
społeczność szkolna postanowiła przywitać 

kolejną porę roku poza murami szkoły.

Czym jest projekt? Erasmus 
+ ma na celu szerzenie to-
lerancji międzykulturowej, 

zapoznanie z tradycjami państw 
partnerskich, ale przede wszystkim 
integrację uczestników, rozwijanie 
zdolności językowych i uwrażliwie-
nie na różnorodność kulturową. 
Było to już wspólne piąte, i zara-
zem finałowe, spotkanie. - Jest nam 
niezmiernie miło, że w końcu mo-
gliśmy ugościć partnerów z Turcji, 
Rumunii, Grecji i Francji i zaprezen-
tować małą dawkę polskiej kultury 
oraz zapoznać z naszymi tradycja-
mi - powiedziała dyr. szkoły Joanna 
Maćkowiak.

Pierwszego dnia grupy 
uczniowskie podczas spotkań in-
tegracyjnych poznawały systemy 
edukacyjne w poszczególnych kra-
jach. Dzień drugi - wyjazd do Byd-
goszczy, obfitował w pełne napięcia 
i ekscytacji wejścia (oraz równie 
szczęśliwe wyjścia) z escape ro-
om’ów. Nie zabrakło też zwiedza-
nia Wyspy Młyńskiej, Katedry św. 
Marcina i Mikołaja oraz Młynów 
Rothera. Dzień trzeci zaowocował 
bogatą interakcją komunikacyjną 
na warsztatach lingwistycznych, 
artystycznych i podczas odkrywa-
nia różnic i podobieństw języko-
wych państw członkowskich. Nasi 

uczestnicy zaznajomili się 
także z tradycjami wesel-
nymi z krajów partnerskich 
oraz zaprezentowali najbar-
dziej znaną akcję wolonta-
riacką w Polsce czyli WOŚP. 

- W ostatni dzień goście 
z zagranicy odwiedzili Toruń, gdzie 
nie tylko zwiedzili miejsca związane 
z naszym słynnym astronomem 
Mikołajem Kopernikiem, ale także 
próbowali przyswoić sobie wiedzę, 
jak zrobić tak smakowite toruńskie 
pierniki. Toruń, co prawda, przywi-
tał wszystkich mroźną pogodą, ale 
niezwykłe widoki i zaplanowane 
atrakcje zrobiły swoje - rozgrzały 

Erasmus plus 
czyli integracja

Wiosno przyjdź!

ska i oranżady. Frekwencja w ten 
dzień była stuprocentowa! Szkołę 
odwiedziły także przedszkolaki, 
które z okazji tego dnia zabrało ze 
sobą marzannę. Cały Zespół Szkol-

no-Przedszkolny w Stróżewie 
dzięki sprzyjającej prawie wiosen-
nej aurze, spędził miniony wtorek 
na świeżym powietrzu w przyjem-
nej „wiosennej” atmosferze.

STRÓŻEWO

ciała i serca. - Bardzo się zżyliśmy 
ze sobą, więc czas pożegnania był 
bardzo emocjonalny, jednak wie-
rzymy, że wspomnienia i zawarte 
przyjaźnie zostaną z nami na za-
wsze. Czekamy na następne mię-
dzynarodowe spotkania.

Czas na kiełbaski z rożna…

Wiosno przyjdź!

Grupa z Turcji z gminnymi gadżetami 
Wizyta w Toruniu

Integrowano się 
na różne sposoby...
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Do zorganizowania wystawy 
pt.: ,,Czar PRL-u” zainspi-
rowała uczniów tematy-

ka lekcji historii w klasie ósmej. 
Pomysł padł na podatny grunt. 
W jej zorganizowanie włączyli się 
pracownicy szkoły i rodzice i ama-
torzy tego rodzaju designu. W holu 
Szkoły Podstawowej w Zacharzy-
nie zgromadzono liczne pamiątki 
– ubrania, porcelanę, ozdoby, do-

kumenty, przybory 
szkolne, sprzęty 
kuchenne, zabawki 
i wiele innych cieka-
wych eksponatów. 
Wystawa otwarta 
była dla miejscowej 
społeczności od 15 
lutego do 15 marca 
i cieszyła się sporym 
powodzeniem. - Fala 

wspomnień, przyprawionych nutką 
melancholii ogarnęła szczególnie 
tych starszych mieszkańców, od-
wiedzających naszą szkołę, którzy 
z sentymentem przyglądali się wy-
stawionym przedmiotom. Przy oka-
zji uczniowie klas 4 - 8 w ramach 
lekcji historii odbyli niezwykłą po-
dróż w czasie – do epoki PRL-u. 

Główni organizatorzy – 
ósmoklasiści – zgłębiali wiedzę, 
poszukując we wszystkich moż-

W dniu 14 marca obcho-
dziliśmy Światowy 
Dzień Matematyki. 

Tego dnia każdy uczeń szkoły 
w Strzelcach (z kl.3 - 8), mógł 
sprawdzić swoją wiedzę i umie-
jętności podczas rozwiązywan-
ia zadań, rebusów, łamigłówek, 
czy łamania szyfrów w ramach 
szkolnego konkursu „18 zadań 
w sali nr 18”. Matematyczne 
myślenie przydało się również 
uczniom podczas powiatowego 
konkursu „Mistrz SKO”, który od-
był się w Budzyniu. Uczestnicy 
musieli się wykazać dużą wiedzą 
na temat banków i finansów, co 
zaowocowało pierwszym mie-
jscem strzeleckiej SP.
 A wszystko to dzięki… syn-
apsom i neuronom w ludzkim 

STRZELCE

W Szkole Podstawowej w Strzelcach drugie półrocze obfitowało w wiele wydarzeń, 
nieszablonowych lekcji, pomysłów i niespodzianek. Warto przy tym wspomnieć 

o święcie królowej nauk, gdzie główną bohaterką była liczba Pi, o umiejętnościach 
oszczędzania i lokowania kieszonkowego. Na tapetę wzięto mózg.

mózgu. Temu organowi przy-
jrzano się bliżej podczas obcho-
dów Europejskiego Dnia Mózgu. 

Uczniowie obejrzeli film edukacy-
jny, rozmawiali też na temat jego 
funkcji. Dzieci zaproponowały 

swoje pomysły na „mózgowe” 
przekąski, padły propozycje 
wypoczynku i relaksu, a wszyst-
ko po to, aby jak najdłużej nam 
służył. Również Pierwszy Dzień 
Wiosny obfitował w wiele atrak-
cji. Szkolny korytarz zmienił się 
w wybieg mody dla uczniów, 
którzy zaprezentowali wio-
senne stylizacje. Nie brakowało 
ciekawych pomysłów choćby 
na przyniesienie książek i przy-
borów szkolnych bez pleca-
ka. Całość stylizacji dopełniły 
kolorowe skarpetki na znak 
jedności z osobami z zespołem 
Downa. 

 

liwych źródłach, ciekawostek, 
informacji o modzie, motory-
zacji, sztuce, filmach i bajkach 
z tamtego okresu. Rozwiązywali 
quizy, zagadki, rebusy i śpie-
wali wówczas modne piosenki. 
Zgromadzone przedmioty dobra 
o których nieraz marzyły gospo-
dynie sprzed lat można było do-
tknąć, a nawet dokładnie je obej-
rzeć. Wystawa pozwoliła lepiej 
zrozumieć i przybliżyć uczniom 
zawiłości okresu PRL-u, w któ-
rych przyszło żyć ich rodzicom 
i dziadkom.

Szkoła pełna pomysłów

Mistrzowie SKO

Dzień mózgu…

Szkoła pełna pomysłów

Niektóre przedmioty popularne są do dziś…

Zapraszamy na czar PRL-u

Żywa lekcja historii

Moda na vintage czyli powrót do wzornictwa i wystroju z lat mniej więcej 
50 do 90 ub. wieku (czyli u nas okresu PRL), opanowała cały kraj. Również SP w Zacharzynie 

postanowiła przypomnieć czym jedli na czym spali i co używali nasi dziadkowie.

ZACHARZYN

To były czasy…
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Galę otworzyła i gości po-
witała pomysłodawczyni 
imprezy, na co dzień pro-

wadząca Klub Seniora w Milczu - 
Dorota Klepacka. Już chwilę póź-
niej zapachniało Opolem z najlep-
szych lat. Oto na scenę wkroczyła 
najprawdziwsza diva - Wioletta 
Villas, która wykonała jeden 
z największych swoich przebojów 
„Dla ciebie mamo”. Dalej w równie 
niezwykłych kreacjach sceną za-
władnęły kolejno - Irena Santor, 
Maryla Rodowicz, Edyta Górniak 
i tajemnicza cyganka - wszystkie 
wzbudzając aplauz zebranych 
na sali pań. Pojawił się także ro-
dzynek, mężczyzna i to w dwóch 
wcieleniach - Mieczysława Fogga 
i uwspółcześnionej wersji Zbi-
g n i e w a 

Wodeckiego zapamiętanego nie 
tylko ze znakomitego głosu, ale 
także z charakterystycznej fry-
zury. Sołtys Milcza Mieczysław 
Michalak znany z szarmanckiej 
atencji do pań, znakomicie wpa-
sował się w rolę idoli sprzed lat. 
Dodatkowe brawa zyskał padając 
w finale piosenki na kolana (z bu-
kietem kwiatów), przed prowa-
dzącą…

      To nie był jeszcze koniec 
atrakcji wtorkowego przedpo-
łudnia. Kiedy na parkiecie po-
nownie przygasły światła, kilka 
odważnych seniorek zaprezento-
wało charakterystyczne układy 
z baletu „Jezioro Łabędzie”. Za 
luz i poczucie humoru panie ze-

brały olbrzymie brawa podob-
nie zresztą jak występujący 

gościnnie zespół ze Strze-
lec, który już wcześniej 
zrobił furorę za dyskote-

kową kreację w second
-handzie.  
      - Każda może mieć 
ten „look… - nawiązała 
do wcześniejszej pio-
senki Dorota Klepacka. 
- Każda z was jest wy-
jątkowa niepowtarzalna 
i do zapamiętania. Je-
steście najlepszą wersją 
samej siebie. Dlatego 
zapraszam do zdjęcia na 
tym wyjątkowym fote-

lu, fotelu „Najlepszej!” Dodajmy, 
że panie przed sportretowaniem 
mogły do woli korzystać z maki-
jażu oraz z zasobów kostiumów 
i peruk dostarczonych przez or-
ganizatorkę. 
      Do gratulacji dołączyła się na 
koniec wójt gminy, Kamila Szej-
ner - Dziękuję że jesteście i ma-
cie tyle energii i inwencji. Ważne 
żebyście były i działały razem. 
Jesteśmy wam wdzięczne za te 
wszystkie przygotowane atrakcje. 
Tym kilku panom także. Bo liczy 
się nie ilość, ale jakość…

warto przeczytać

Najlepsze, najpiękniejsze, najbardziej pracowite… 
Można by tak mnożyć podobne określenia. 

W przeddzień Dnia Kobiet, kobieta Dorota Klepacka przy 
wsparciu gminy i Stowarzyszenia Socius zorganizowała Galę 

dla pań pod hasłem „Najlepsze”. Zaproszeni do Klubu Seniora 
w Milczu goście stali się świadkami wielu przeżyć i wrażeń…

MILCZ KLUB SENIORA

Gala kobiet
Dla nas, o nas…

Nie zabrakło 
znanego baletu…

Będzie wspólna pamiątka

Wójt gminy 
podziękowała organizatorom

Dżentelmen wśród pań Show rozpoczęła Wioletta Villas

Gwiazdy razem…
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Stowarzyszenie SOCIUS tegoroczny Dzień Kobiet i Dzień Mężczyzn 
obchodziło pod hasłem “Zdrowe świętowanie”. 

W czasie ferii zimowych w Szkole Podstawowej im. mjr Henryka Sucharskiego w Stróżewie 
odbyły się trzy dniowe warsztaty profilaktyczno-edukacyjne pn. Leśna przygoda adresowane 
do najmłodszych uczniów szkoły. Organizatorami warsztatów było Stowarzyszenie SOCIUS, 

Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Chodzieży 
oraz Zespół Szkolno-Przedszkolny w Stróżewie.

Zdrowe świętowanie
SOCIUS. ZACHARZYN

Kolory, kształty, 
fantazje…

Podczas pierwszego dnia za-
jęć pod hasłem „Dzień przy-
jaźni z owadami” uczestnicy 

budowali domki/hotele dla owa-
dów oraz spotkali się z pracow-
nikiem Nadleśnictwa Podanin p. 
Jarosławem Markowskim, który 
opowiedział dzieciom o życiu lasu 
i jego mieszkańcach. Na zakoń-
czenie uczestnicy zjedli pyszne 
i zdrowe gofry z owocami. 
 „Dzień zdrowych brzuszków” 
pod taką nazwą upłynął drugi 
dzień warsztatów profilaktyczno
-edukacyjnych pn. „Leśna przygo-
da”. Uczestnicy stworzyli piękne 
magnesy na lodówkę czerpiąc 

W piątkowe popołudnie, 
10 marca br. sala w Za-
charzynie przepełnio-

na była ciekawymi rozmowami, 
śmiechem i vege pysznościami. 
Podczas spotkania członkom 
Stowarzyszenia towarzyszyła 
TrychoDietetyk Nadia Mokra, 

młoda dziewczyna z wielką pa-
sją. Pani Nadia przygotowała 
dla uczestników spotkania nie-
zapomniane warsztaty podczas, 
których podzieliła się wiedzą na 
temat holistycznego podejścia 
do włosów oraz zdrowego odży-
wiania. 

pełne dziecięcej radości i śmie-
chu oraz kreatywnych pomysłów. 
Organizatorzy składają wielkie 
podziękowania dla pani Małgo-

rzaty Adamowskiej, pani Wioletty 
Jakubczak oraz przemiłych pań 
z Zespołu Szkolno-Przedszkolne-
go w Stróżewie.

inspiracje z lekcji o zdrowym odży-
wianiu i świata owadów. Dzieci od-
wiedziła trenerka odżywiania pani 
Weronika Dumke z Klubu zdrowego 
i aktywnego stylu życia. Pani We-
ronika pokazała uczestnikom jak 
w prosty i niedrogi sposób przygo-
tować pyszne owocowe koktajle.
 Trzeci i zarazem ostatni dzień 
warsztatów pod hasłem “Dzień kre-
atywności – z lasem za pan brat” 
przepełniony był kolorami, smaka-
mi i twórczym działaniem. Uczest-
nicy stworzyli cudowne domki 
z patyków, poddali się metamorfo-
zie w wykonaniu pani Katarzyny Ga-
pińskiej z KG Styl oraz własnoręcz-
nie przygotowali pyszne i zdrowe 
kanapki.
 To były niesamowite trzy dni 

Nie tylko leśna przygodaSOCIUS

Po części teoretycznej przy-
szła pora na praktykę. Wspólne 
gotowanie i poznawanie nowych 
smaków było zwieńczeniem tego 
cudownego popołudnia. Człon-

kowie Stowarzyszenia składają 
serdeczne podziękowania pani 
sołtys Milenie Różańskiej za 
wielkie serce, pyszne domowe 
przetwory i miłe towarzystwo.

Jak zdrowo się odżywiać
 – tłumaczyła 
Nadia Mokra

Wzbogacone o wiedzę, do wspólnego zdjęcia

Wspólne gotowanie i poznawanie nowych smaków
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Szefem mężczyzna
Stróżewice mają swoje Koło Gospodyń Wiejskich. Za datę założenia należy przyjąć

dzień 8 grudnia 2022 r. Komitet założycielski, na czele którego stanęły panie Anna Reginia, 
Mirosława Łaboda oraz Joanna Holka - Rosół 25 stycznia 2023 r. dopełnił rejestracji KGW 

w ARiMR. Na czele KGW, które obecnie liczy 18 osób stanął zarząd w skład, którego weszli: 
Zbigniew Hendzel, Anna Reginia i Anna Ludowicz. Na prezesa został wybrany Zbigniew 

Handzel - prywatnie ojciec dwójki wspaniałych dzieci, które wychowuje z partnerką Małgorzatą.

Jedno z pierwszych wspólnych zdjęć…

Od pewnego czasu w niedu-
żych Stróżewicach środo-
wisko zaczęła integrować 

grupa osób, której zamiarem jest 
ożywienie życia społeczno-kul-
turalnego swojej małej ojczy-
zny. Pierwsze efekty było widać 
podczas zorganizowanego dla 
mieszkanek sołectwa Dnia Ko-
biet. Członkowie Koła, bo są tu 
też panowie, przygotowali wspa-
niale wyreżyserowaną kabareto-
wą wersję Czerwonego kapturka. 
Przedstawienie przeniosło uczest-
ników spotkania we współczesne 
realia problemów dwudziestego 
pierwszego wieku włączając w to 
też naszą służbę zdrowia oraz… 
element bajki o śpiącej królewnie. 
Na podkreślenie zasługuje bra-
wurowo zagrana rola babci przez 
Annę Ludowicz, ale nie tylko. 
Wspaniale wypadł też Czerwony 

Kapturek w rolę którego wcieliła się 
Donata Jarczyńska - Holka oraz po-
zostali aktorzy i obsługa.
 Oczywiście jak przystało na 
dzień kobiet o wszystkie uczestni-
czące w spotkaniu panie zadbali 
panowie - członkowie KGW na cze-

le z sołtysem Mariuszem Janickim, 
który rozpoczął spotkanie witając 
wszystkich przybyłych. Głos zabrał 
też przewodniczący. 
 - Świadomie wybraliśmy sobie 
taką prace społeczną, którą wy-
konujemy z zamiłowaniem i prze-

Tutaj działalność KGW utożsa-
miają z rozwojem sołectwa 
Podanin. Obok kobiet w Kole 

są też mężczyźni. Mimo że działa-
ją dopiero od października, to już 
udało im się zorganizować wyjazd 
na Jarmark Bożonarodzeniowy do 
Poznania, sukcesem okazało się 
też przygotowanie stroików bo-
żonarodzeniowych, które potem z 
powodzeniem sprzedali. Spotkanie 
opłatkowe stało się okazją i cza-
sem, gdzie mogli się lepiej poznać. 
W tym roku wspólnie z Radą So-

łecką udało im się zorganizować 
Dzień Kobiet. Duża frekwencja  
unaoczniła im, że warto działać, 
że mieszkańcy potrzebują ta-
kich spotkań, by integrować się 
i  miło spędzić czas. Ciekawym 
doświadczeniem okazało się 
wspólne zorganizowanie wio-
senno-wielkanocnej sesji zdję-
ciowej. 
 W planach mają poszerzenie 
działalności o udział w konkur-
sach kulinarnych dedykowanych 
KGW, organizowanie warszta-

tów rękodzieła,  cykliczne wspólne 
wyprawy nording walking, wyjaz-

PODANIN. Poznajcie nasze KGW

W kobietach jest siła

STRÓŻEWICE. Poznajcie nasze KGW

konaniem - powiedział Zbigiew 
Handzel. - Chcemy poprzez nasze 
działania zaszczepić umiłowanie 
do tradycji i promowania swojej 
małej ojczyzny, tak by sprostać 
wyzwaniom naszych czasów. 
Oprócz codziennych obowiązków 
i spraw związanych z działalno-
ścią Koła zamierzamy brać udział 
w konkursach, kiermaszach, 
warsztatach, szkoleniach i festy-
nach, podczas których będziemy 
mogli poznać techniki rękodziel-
nicze, kulinaria, florystykę i inne. 
Udało nam się stworzyć sponta-
niczne zajęcia i zarazem zabawę 
połączoną z przygotowaniem 
palm wielkanocnych. W naszym 
KGW nie na miejsca na nudę, chce-
my być aktywni i widoczni - dodał 
przewodniczący.

dy integracyjne. Na pewno wezmą 
udział w Dożynkach Gminnych. 
Już myślą o zorganizowaniu ma-
jówki, otwarciu sezonu gronowe-
go oraz wielkim pikniku rodzin-
nym na przełomie czerwca i lipca. 
- Jeszcze przed świętami dla na-
szych najmłodszych mieszkańców 
szykujemy wielkanocne szukanie 
jajeczek. Reszty planów nie zdra-
dzę, zachęcam do śledzenia naszej 
strony na Facebooku Koło Gospo-
dyń Wiejskich w Podaninie  - tam 
na bieżąco wstawiane są informa-
cje, co dzieje się obecnie w naszym 
KGW.

Koło Gospodyń Wiejskich w Podaninie istnieje od 30 sierpnia 2022, a swoją działalność rozpoczęło 
w październiku. Obecna przewodniczącą jest Daria Przybylska zastępcą Agata Wołyńska a człon-
kiem zarządu Iwona Federkiewicz. Koło liczy 34 członków i jest jednym z większych kół w gminie. 
Po co im KGW? Jak tłumaczą po to, by zachęcić mieszkańców do wyjścia z domu, żeby zaczęło się 
coś dziać, a w konsekwencji by Podanin się rozwijał. - W Nas kobietach jest siła...chcemy, aby każ-
dy w ramach KGW czuł się wyjątkowy i potrzebny. Chcemy pokazać mieszkańcom że warto inwe-
stować w siebie, swoje miejsce zamieszkania bo razem możemy bardzo wiele – zachęca pani Daria.

Robimy palmy

KGW Podanin - koło liczne i gotowe do działania 
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DZIEŃ SOŁTYSA

W poniedziałek 13 marca wójt gminy Chodzież Kamila Szejner spotkała się z sołtysami z terenu gminy. 
W sali sesyjnej czekała na nich kawa, słodkości i… miłe słowa powitania. 

Gościem specjalnym była posłanka na Sejm RP Maria Małgorzata Janyska. 

Trzeba kochać i lubić wieś

Nie od dziś wiadomo iż pro-
blemów związanych z pracą 
sołtysa i szerzej - dotyczą-

cych rolnictwa na wsiach nie bra-
kuje. Zanim rozwinęła się dyskusja 
głos zabrała wójt gminy Kamila 
Szejner. - Przed nami okres wiosen-
ny, święta i cykl zebrań wiejskich. 
Wspólnie z moimi współpracowni-
kami życzymy Wam dużo zdrowia 
i zadowolenia z tej niezbyt wdzięcz-
nej pracy. Bo żeby być sołtysem 
trzeba kochać i lubić wieś. Życzę 
wam żeby częściej dodawano wam 
wiatru w skrzydła niż je podcinano. 
Deklaruję też skromną pomoc…

      Z kolei Maria Janyska przyznała, 
iż długo nie zdawała sobie sprawy 
jak wygląda praca sołtysa. Dopiero 
podczas pracy w Tarnowie Pod-
górnym dotarło do niej, że to pra-
ca przez całą dobę. - Za tą ciężką 
pracą „na okrągło”, często kosztem 
rodziny nie idzie sprawiedliwe wy-
nagrodzenie. Z tego powodu jeste-
ście niedowartościowani, a już 5 lat 
temu padła propozycja by sołectwa 
zostały upodmiotowione, choćby 
po to, by sołtys mógł pozyskiwać 
fundusze. To absolutnie powinno 
być wynagradzane, będziemy o to 
walczyć - dodała poseł

 Tymczasem w złej kondycji są 
firmy. Parlamentarzystka nakreśliła 
m. in. fatalną sytuację czarnkowsko
-chodzieskiej mleczarni. Firma, któ-
ra funkcjonuje 85 lat stoi na skraju 
bankructwa, bo nie jest w stanie 
uregulować opłaty za gaz. Ponad 
100 członków rodzin w Chodzieży 
może stracić pracę. - Jak zniknie to 
już jej nie odbudujemy. Podobnie 
sytuacja w rolnictwie robi się kata-
strofalna. Szykuje się najgorszy od 
20 może 30 lat rok tej branży…
      Choć na tym tle sytuacja gminy 
Chodzież nie wygląda źle, bowiem 
zdołała pozyskać 20 mln zł. z Pol-

skiego ładu, podczas luźnej roz-
mowy, która się wywiązała sołtysi 
wypunktowali wiele innych zagro-
żeń. Drastycznie spada pogłowie 
bydła i świń, a w miejsce naszych 
hodowców pojawiają się inni m. in. 
z Niemiec. Jeśli padnie sektor żyw-
ności, to przy drogich nasionach, 
nawozach, paszach, prądzie i gazie 
natychmiast odczują to miasta. Na 
to nakłada się ciągle kiepski stan 
dróg i wykluczenia komunikacyjne 
niektórych miejscowości. Na koniec 
ustalony został  termin dożynek 
gminnych, które w tym roku odbę-
dą się 19 sierpnia w Milczu. 

Tytuł operacji: Strefa rodzinnej rekreacji w Strzelęcinie - Altana przy placu zabaw
Cel operacji: Poprawa jakości usług rekreacyjno-turystycznych na obszarze rybackim poprzez wybudowanie altany rekreacyjno-wypoczynkowej 
wraz z usytuowaniem elementów edukacyjnych na temat segregacji śmieci i życia w środowisku wodnym.
 Operacja współfinansowana ze środków Unii Europejskiej, w ramach EFMR.

Beneficjent: Gmina Chodzież  
Zakończono realizację zadania związanego zagospodarowania placu zabaw i siłowni terenowej w Strzelęcinie pod nazwą „Strefa rodzinnej rekreacji w Strze-lę-
cinie - Altana przy placu zabaw”. Zakres zadania obejmował - budowę wiaty rekreacyjnej wraz ze stołem i ławkami, ustawienie tablic edukacyjnych na temat 
segregacji śmieci i życia w środowisku wodnym oraz ustawienie koszy na śmieci w formie kredek. Zadanie zostało zrealizowane w ramach działania „Realizacja 
lokalnych strategii rozwoju kierowanych przez społeczność w ramach Priorytetu 4. „Zwiększenie zatrudnienia i spójności terytorialnej”, objętego Programem 
Operacyjnym „Rybactwo i Morze”, z wyłączeniem projektów grantowych. 

Program Operacyjny „Rybactwo i Morze”
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Zakończenie aktywności zawodowej nie musi, wręcz nie powinno oznaczać nudy 
czy utraty sensu życia. Gabriela i Mirosław Maszewscy zaryzykowali i dziś 

zaczynają spijać (poniekąd dosłownie) owoce ostatnich lat swojego 
zaangażowania. Ich wina trafiają już na stoły wybrednych klientów Niemiec, 

Hiszpanii i kilku innych krajów Europy. Teraz wzięli się za nalewki.

ŻYCIE Z PASJĄ

Żyją w harmonii z naturą 
i według własnych zasad. Ga-
briela i Mirosław Maszewscy 

z Oleśnicy są najlepszym przykła-
dem tego, jak pasja stała się spo-
sobem na życie. - Szkoda czasu na 
nudę. Szukanie nowych wyzwań, 
poznawanie nowych obszarów ak-
tywności i ludzi powoduje, że życie 
nabiera sensu i pojawiają się kolej-
ne cele, które zamierzamy realizo-
wać. Kto wie co jeszcze nas czeka 
- mówi Mirosław. 

Oboje są absolwentami Aka-
demii Rolniczej w Poznaniu. Po-
znali się na obozie studenckim, 
zakochali. Skończyło się ślubem 
i małżeństwem, którym są od 
ponad czterech dekad. Wspólnie 
dochowali się dwójki dorosłych 
dzieci (syna i córki), czworo 
wnuków i jednej wnuczki. Przez 
lata życie rodzinne, praca zawo-
dowa pochłaniała większość cza-
su, na rozwijanie pasji nie star-
czało już sił ani miejsca. Kiedyś 
trzeba było powiedzieć basta.

Dom w którym mieszkają 
od 13 lat znajduje się w obsza-
rze Natura 2000. Choć wcze-
śniej pracowali i żyli w różnych 
miejscach, ich obecne siedzisko 
w Oleśnicy okazało się być wy-
marzonym miejscem żony - Ga-
brieli. Dom znajduje się blisko 
lasu, w otoczeniu zieleni i jest 
prawdziwą oazą spokoju i ciszy. 
- Mąż Mirosław podziela te same 
wartości, więc o sukces nie było 
trudno. To był dobry kapitał po-
czątkowy, choć wcześniej jeszcze 
o tym nie wiedzieliśmy. Wokół, jak 
okiem sięgnąć same skarby przyro-
dy - naturalna apteka.

Oboje preferują aktywny styl 
życia - przebywanie na łonie na-
tury, piesze i rowerowe wyciecz-
ki, włóczęgi po górskich szlakach, 
oboje uprawiają nordic walking. Od 
początku wiosny do późnej jesieni, 
zwożą z podobnych eskapad owo-
ce dziko rosnących drzew: jabłoni, 
śliw, dzikiej róży, głogu, czeremchy, 
tarniny, kwiaty i owoce czarnego 
bzu oraz zioła takie jak dziurawiec, 
krwawnik, pokrzywa. Po co? 

Okazuje się że pasją pana Miro-

sława od lat jest wyrób win, do pro-
dukcji których, wykorzystywane 
są m. in. te właśnie owoce z dziko 
rosnących drzew na łąkach, przy 
stawach i w okolicznych lasach. 
Jak twierdzi gospodarz dlatego 
ich wina mają wyjątkowy bukiet 
i barwę. Praca od zbioru owoców 

do uzyskania dobrego produktu 
finalnego to długi okres, w którym 
najważniejsze są systematyczność 
i dokładność - zupełnie jak w szwaj-
carskim zegarku. - Całość procesu 
wytwarzania wina zapisuję w ko-
lejnych zeszytach, z podaniem dat, 
ilości składników, rodzaju droż-
dży winnych, terminów ściągania 
wina i końcowej daty zakończenia 
produkcji. Od momentu zebrania 
owoców do momentu uzyskania 
dobrego produktu mija okres około 

1 roku. Kiedy po końcowej de-
gustacji wina z żoną, stwierdzi-
my, że ta partia satysfakcjonuje 
nas - ma piękny kolor i głęboki 
bukiet, zabieramy się do rozle-
wania do butelek i korkowania.

Ta część to już domena 
małżonki Mirosława - Gabrie-
li, która dba o oprawę każdej 
butelki. Bo elegancki design 
jest dla nich tak samo ważny 
jak zawartość. Dalej drukują 
ozdobne etykiety, naklejają je 
na butelki oraz nakładają kolo-
rowe kapturki na korek. Kiedy 
wszystko już jest gotowe, bu-
telki wędrują na półki i leżaku-
ją. Obok satysfakcji te właśnie 
chwile przynoszą im najwięk-
szą radość i zadowolenie. Pro-
dukują także wina z winogron, 
wiśni i to na różnych rodza-
jach drożdży. Ich produkty nie 

mają konserwantów, są wyjątkowe 
… - Często sami przekazujemy je 
w formie prezentów rodzinie i zna-
jomym. Stąd wiemy, że nasze wina 
trafiły do Niemiec, Hiszpanii a tak-
że do rąk własnych Ireny Santor, 
czy Zbigniewa Wodeckiego.

W 2012 roku otrzymali od 

przyjaciół książeczkę „Nalewki 
i likiery” i od tego czasu rozpo-
częła się kolejna przygoda, nowy 
etap i po części nowa pasja - wy-
rób nalewek głównie zdrowotnych. 
Zaczęli od nalewki z pędów sosny 
na kaszel, pokrzywy, dziurawca, 
potem robili nalewki z owoców 
truskawek, poziomek i jagód.

- Ciągle szukamy nowych 
przepisów i jesteśmy ciekawi, jak 
będą smakowały nalewki z innych 
owoców, dlatego nie mamy czasu 
na nudę. Póki co, polecamy bar-
dzo dobrą nalewkę z tarniny, która 
pomaga w trawieniu, szczególnie 
przydatna jest w trakcie świąt, po 
obfitych i tłustych posiłkach.

Miejsce w którym mieszkają 
i dobre rozeznanie środowiska na-
turalnego, głównie miejscowej flory 
pozwoliło na wykorzystanie po-
siadanej wiedzy do przygotowania 
produktów naturalnych i zdrowych. 
- Te pasje nadały nowy sens nasze-
mu życiu i chcielibyśmy je przeka-
zać naszym następcom - dzieciom 
i wnukom. My już znaleźliśmy swoje 
miejsce na Ziemi i nie wyobrażamy 
sobie innego. Tu jesteśmy napraw-
dę szczęśliwi.

Winny 
zawrót głowy

Kolejna partia gotowa!

Wszystko ma początek 
w miejscowych 

zdrowych owocach
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